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Důchody a spol.
Česko stojí na křižovatce 
udržitelnosti v jakékoli 
politice, říká šéfka 
penzijní komise 
Danuše Nerudová. 

rozhovor
str. 8–9
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VÍCE EXKLUZIVNÍCH 
 ČLÁNKŮ ČTĚTE NA

 CZK/EUR •  25,845 / –0,030 Kč   CZK/USD •  23,322 / –0,070 Kč   PX • 1024,08 /  –0,97 %   BITCOIN •  10 246,00 $ / +1,14 %   ZLATO •  1546,25 $ / –0,27 %

Německá zkouška pro Babiše / str. 10

Krize na pracovním trhu způsobená 
nedostatkem zaměstnanců 
přiměla podniky nabírat více lidí 
na pomezí důchodového věku. Počet 
nezaměstnaných ve věkové kategorii 
55+ se od roku 2010 snížil o 63 procent. 
Uplatnění nacházejí mimo jiné 
v obchodních řetězcích či na stavbách. 
byznys / str. 4

Firmy stojí  
o starší 
zaměstnance

https://www.e15.cz/e15-premium


Počty zahraničních studentů na českých 
vysokých školách (v tisících)
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Vylodění v Benátkách
Brzy nastane den D, tedy vlastně den B – Česko 
se po čtvrt století dočká uvedení tuzemského filmu 
v hlavní soutěži benátského filmového festiva-
lu, nejstaršího na světě. Pravda, asi ne všichni si 
vzpomenou na film Jiřího Menzela Život a neoby-
čejná dobrodružství vojáka Ivana Čonkina, který 
se o Zlatého lva ucházel v roce 1994. Ale i tak je to 
historická událost. Tak snad film nezapadne jako 
voják Čonkin.

Pamětníkům hudebního festivalu v Trutnově, 
spojeného se jménem exprezidenta Václava Havla 
a nazývaného „český Woodstock“, se snad také 
blýskne na lepší časy. Nejstarší tuzemská multižán-
rová přehlídka se po čtyřech letech zřejmě dočká 
pokračování, byť tedy poněkud z ruky od tamního 
amfiteátru. Tak snad jim to v Brně klapne.

Společnost Lime hodlá zpřísnit pravidla pro par-
kování svých koloběžek. Nově proto v Praze zavádí 
stokorunové pokuty za odkládání těchto dopravních 
prostředků v červených zónách, kde je parkování 
zakázáno. Firma prý chce udržet v ulicích maxi-
mální pořádek. Hezké. Ještě by měla začít dohlížet 
na to, aby šílenci na zelenobílých strojích nejezdili 
po chodnících, kde prostě nemají co dělat.

Graf dne

Číslo dne

500
pracovních 
míst zruší 
od příštího 

roku Finanční 
správa ČR. Nyní 
jich má 16 200.
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dodal. Pokud norma projde 
parlamentem, bude správce 
daně buď osobně kontaktovat 
poplatníka jako nyní, anebo mu 
doručí oznámení.

„Bude záviset na druhu důkaz-
ních prostředků, které je nutné 
opatřit,“ řekl Vojtěch s tím, že 
například na dálku nelze učinit 

svědeckou výpověď. Dokumenty 
naopak je možné zasílat v elek-
tronické podobě.

Komora daňových poradců 
považuje za klíčové, aby byl 
každý seznámen se všemi závěry 
a důkazy berních úředníků a ti 
následně neodmítali posuzovat 
protidůkazy. 

„Už nyní jsme bohužel často 
svědky toho, že správce daně po-

Stát chce kontrolovat 
daně na dálku
Pavel OTTO

Komunikací přes datové schrán-
ky nebo e-maily hodlá stát kont-
rolovat fyzické osoby a firmy, zda 
správně odvádějí daně. Stejnou 
cestou by jim ukládal daňové do-
měrky. Korespondenční kontroly 
navrhuje ministerstvo financí 
v novele daňového řádu, kterou 
už schválila vláda. Odborníci 
i Hospodářská komora se obávají 
toho, že Finanční správa bude 
nové opatření zneužívat k příliš 
rychlému vyměřování doplatků 
daní.

Ministerstvo říká, že změna 
umožní lépe řešit situace, kdy 
dotyční neposkytují součinnost. 
„Zamezí obstrukčním praktikám 
a zjednoduší celý kontrolní pro-
ces, což by měl být benefit pro 
daňové subjekty i správce daně,“ 
uvedl Zdeněk Vojtěch z tiskového 
oddělení ministerstva.

„Opouští se rigidní a zastaralý 
koncept, kdy zahájení a ukon-
čení daňové kontroly je nutné 
provést za osobní účasti daňové-
ho subjektu nebo jeho zástupce,“ 

stupuje opačně a odvolací orgán 
v Brně pak musí tyto procesní 
chyby napravovat,“ řekl vedoucí 
sekce správy daní komory Tomáš 
Hajdušek. „Spatřujeme nebez-
pečí v tom, že korespondenční 
daňové kontroly tento nešvar 
ještě umocní,“ podotkl.

Kontroly na dálku ke kýžené-
mu zrychlení podle Hajduška 
nepovedou. „Námitky daňových 
subjektů se přenesou před odvo-
lací orgán, což celé řízení naopak 
prodlouží,“ míní.

Mluvčí Hospodářské komory 
Miroslav Diro míní, že i dobře 
myšlená inovace může při svém 
praktickém naplňování selhat. 
„V tomto smyslu sdílíme obavy 
daňových poradců,“ konstatoval.

Finanční správa může zahájit 
daňovou kontrolu a doměřit 
daňovému subjektu daň po dobu 
tří let od termínu pro podání řád-
ného daňového přiznání. Na zá-
kladě zákonem stanovených 
důvodů lze však lhůtu prodloužit 
až na deset let. V Česku je jeden 
milion fyzických a přes čtyři 
sta tisíc právnických daňových 
subjektů.

Ministerstvo financí 
tvrdí, že změna umožní 
lépe řešit situace, kdy 
dotyční neposkytují 
součinnost. 

Zápisník  
Dušana KÜTNERA

RESTAURÁTOR Petr Kadlec (na snímku) představil obnovený obraz Boj Pražanů se Švédy na Karlově mostě roku 
1648, který se nachází v Zrcadlovém bludišti na Petříně. Na renovaci jednoho z nejrozměrnějších výtvarných děl 
v České republice odborníci pracovali čtyři roky. Muzeum hlavního města Prahy za restaurování obrazu zaplatilo ze 
svého rozpočtu přes 1,8 milionu korun.
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BOJ O PRAHU



Boj o evropské pení-
ze a jejich rozdělení 
po prázdninách 

pokračuje. Premiér Andrej 
Babiš na pondělní schůzce 
s velvyslanci v Praze potvrdil, 
že Česko bude v jednáních 
o unijním rozpočtu na roky 
2021 až 2027 požadovat mno-
hem větší peníze na výstavbu 
a rekonstrukci silnic.

Česko spolu s Polskem 
také podle premiéra dál trvá 
na tom, aby se nesnižoval ob-
jem peněz ve fondech soudrž-
nosti a zemědělských fondech, 
jak to vzhledem k úsporám 
a viditelnému bohatnutí člen-
ských zemí navrhuje Evropská 
komise.

Dvacet miliard eur ve stá-
lých cenách, které jsou v no-
vém rozpočtu pro ČR zatím 
určeny, premiérovi nestačí. 
Chce přidat další miliardy 
hlavně v kohezních fondech 

určených k vyrovnávání socio-
ekonomických nerovností. Pro 
ty je v návrhu rozpočtu určeno 
6,44 miliardy eur.

EU má více pomáhat 
venkovu, míní premiér

Premiéru Babišovi se nelíbí ani 
to, aby na programy rozvoje 
venkova více přispíval český 
stát, a chtěl by, aby venkovu 
pomohla spíše unie.

Více evropských peněz 
na české silnice je pokračo-
vání strategie, kterou Babiš 
prosazoval ve volbách do Ev-
ropského parlamentu. „Když 
dostaneme z unie více peněz 
na školky, školy a silnice, 

budeme mít pak více pro naše 
důchodce a na platy učitelů,“ 
řekl tehdy.

Přesun peněz směrem 
k budování silnic přitom není 
nemožný. Lepší dopravní 
infrastruktura je totiž jednou 
z priorit, na kterých se unijní 
státy pro rozdělování peněz 
v kohezních fondech dohodly.

Proti proudu

Česko přitom nechce více 
peněz v těch nejsledovanějších 
oblastech, jako je ekologie, 
přesněji protiuhlíková opatře-
ní, digitalizace, inovace a vý-
zkum nebo sociální politika – 
tedy přesně v oblastech, které 
po vyjednávání v EU velmi 
preferuje Evropská komise 
a doporučuje je i Česku jako 
cesty k lepší budoucnosti.

Ani tak ale jednání nebudou 
jednoduchá. Unie si vymi-

ňuje, že tři čtvrtiny projektů 
budou vycházet ze společného 
vyhodnocení a strategie a jen 
čtvrtinu si Česko určí samo. 
To se premiérovi nelíbí a žádá, 
aby na české strategii a správě 
bylo až 40 procent projektů.

Jednání o rozpočtu začnou 
v Evropském parlamen-
tu v září. Rozpočet bude 
předkládat už nová Evropská 
komise vedená Ursulou von 
der Leyenovou, která nejvíce 
podporuje priority v oblasti 
inovací a boje proti klimatic-
kým změnám. O nich ovšem 
český premiér spíše pochybu-
je. Babiše čeká nelehký souboj. 

Petr FISCHER

Babišův boj 
o evropské 
peníze
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Analýza 

Přesun peněz směrem k budování silnic není 
nemožný. Lepší dopravní infrastruktura je jednou 
z priorit, na kterých se unijní státy dohodly.

O post šéfa TOP 09 
stojí Pekarová 
a Czernin

Poslankyně Markéta Peka-
rová Adamová oznámila, že 
chce být předsedkyní 
TOP 09. První místopřed-
sedkyně strany kandidaturu 
ohlásila krátce poté, co 
dosavadní předseda TOP 09 
Jiří Pospíšil uvedl, že tento 
post nebude na podzim 
obhajovat. Poslankyně se 
o místo v čele strany utká se 
senátorem a místopředse-
dou TOP 09 Tomášem Czer-
ninem, kterého rozhodnutí 

stranické kolegyně překva-
pilo, stejně jako předsedu 
poslanců TOP 09 Miroslava 
Kalouska. Volební sněm 
TOP 09 se bude konat 
23. a 24. listopadu.  
                 názory str. 10 
                     více E15.cz

KSČM by mohla 
podpořit rozpočet se 
schodkem 40 miliard

Vyjednávačka KSČM Milosla-
va Vostrá doporučí komu-
nistické straně, aby v Posla-
necké sněmovně podpořila 
návrh státního rozpočtu 
na příští rok i se schodkem 
čtyřicet miliard korun. Řekla 
to po jednání s ministryní 
financí Alenou Schillerovou 
(ANO). KSČM, která kabinet 
ANO a ČSSD v dolní komoře 
toleruje, dosud trvala 
na schodku o deset miliard 
nižším. /čtk/

Krátce

Pijte
Pozitivně

Dejte si raději KOMBE.
Místo kávy.

Korejský ženšenový čaj 
Kombe dodává energii

VícE O pOzitiVních účincích KOrEjsKéhO žEnšEnOVéhO čajE KOMBE nalEznEtE na Kombe.cz

KOMBE-126x167.indd   1 22.08.19   18:15

https://www.e15.cz/domaci/svet-je-trochu-presycen-testosteronem-ctete-profil-pekarove-adamove-ktera-chce-vest-top-09-1361867


Daniel NOVÁK

Krize na pracovním trhu způ-
sobená nedostatkem zaměst-
nanců přiměla podnikatele 
hledat pracovníky i mezi lidmi 
na pomezí důchodového věku. 
Ti dříve naopak patřili mezi 
zaměstnance nejvíce ohrožené 
ztrátou práce. 

Senioři jsou již běžně 
k vidění například za poklad-
nami v supermarketech nebo 
i na stavbách. Počet nezaměst-
naných ve věku nad 55 let se 
od roku 2010 snížil o 63 pro-
cent, vyplývá z údajů Českého 
statistického úřadu. 

Výhoda nízké fluktuace 

„Před několika lety, než se trh 
práce vyčerpal, byla u mnoha 
zaměstnavatelů kategorie 
uchazečů starších padesáti let 
neprávem opomíjená. Dnes 
mají firmy zájem o pracov-

Firmy hledají nové 
pracovníky v kategorii 55+ 

„Bereme i seniory,“ po-
znamenal personální ředitel 
stavební společnosti Hochtief 
CZ Miroslav Kos. Stavbaři  
z Hochtiefu si cení zkušeněj-
ších kolegů mimo jiné kvůli 
zaškolování mladších zaměst-
nanců. „Mladí lidé mívají 
o seniorních zaměstnancích 
často negativní a zkreslený 
obraz. Stačí však několik spo-
lečných projektů a jejich vztah 
se mění. Starší kolegové jsou 
pro ně vzorem zejména díky 
své rozvážnosti, soustředěnos-
ti a oddanosti oboru,“ dodal 
personální šéf Hochtiefu. 

Před devíti lety bylo v Česku 
49 tisíc nezaměstnaných 
starších 55 let. Loni jejich 
počet podle statistiků klesl 
na 18 tisíc. Míra nezaměstna-
nosti je teď těsně pode dvěma 
procenty, což znamená rekord 
v rámci Evropské unie. 

„Firmy určitě neprodělají, 
když starší zaměstnance aktiv-
ně zapojí. Starší generace víta-

níky v zásadě jakéhokoli 
produktivního věku,“ uvedla 
Jitka Součková, marketingová 
manažerka personální agen-
tury Grafton Recruitment. 
Starší zaměstnanci se podle 
ní vyznačují nízkou fluktuací. 
Na rozdíl od mladší generace 
navíc nejsou tak zvyklí disku-
tovat o výši mezd nebo lepších 
pracovních podmínkách. 
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63
procent. O tolik 

od roku 2010 klesla 
nezaměstnanost 
lidí nad 55 let.

jí i možnost pracovat na kratší 
úvazek a i to může být pro 
firmy ekonomicky zajímavé,“ 
uvedl Tomáš Macků, ředitel 
výzkumu agentury Ipsos. 

Obavy trvají

Se sníženými úvazky u star-
ších pracovníků má zkušenosti 
řetězec Albert. „Starší lidé, 
často již v důchodovém věku, 
také hledají práci na částečný 

úvazek a využívají toho, že 
umíme nabídnout flexibilní 
pracovní čas,“ sdělil mluvčí 
Albertu Jiří Mareček. 

Navzdory příznivému vývoji 
pracovního trhu se podíl lidí 
nad 55 let na nezaměstnanosti 
nezlepšuje. V roce 2010 tvořil 
třináct procent, nyní patnáct 
procent. Tato skupina má 
podle průzkumu  agentury 
Randstad nadále nejsilnější 
obavy ze ztráty práce.

SVOU PRVNÍ TOVÁRNU v Evropě otevřel v průmyslové zóně 
Triangle u Žatce jihokorejský výrobce pneumatik Nexen Tire. 
Zaměstná v ní osm set lidí. Postupně do areálu investuje až  
22 miliard korun. Po dokončení má továrna vyrábět jedenáct 
milionů pneumatik ročně.
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MILIONY PNEUMATIK

Šéfové pojišťoven 
a pojišťovací odborníci 
nevidí nic přínosného 

na jednorázovém zdanění 
technických rezerv pojiš-
ťoven, které navrhla vláda. 
Zdanění zřejmě povede 
ke zdražení pojistek, shodli 
se na konferenci v Praze 
na téma zdanění rezerv. 
Návrh prošel prvním čtením 
v Poslanecké sněmovně.

Miliardové náklady 

Daňově uznatelné i technické 
rezervy by podle vládního 
návrhu měly být tvořeny 
podle zákona o pojišťovnictví 
na základě evropské směrnice 
Solvency 2. Rozdíl mezi touto 

úrovní rezerv a dosavadními 
účetními rezervami má být 
zdaněn.

Podle dřívějšího vyjádření 
České asociace pojišťoven by 
to znamenalo jednorázový 
náklad kolem deseti miliard 
korun. Ministryně financí 
Alena Schillerová (za ANO) 
dříve řekla, že systém značně 
omezuje takzvanou daňovou 
optimalizaci pojišťoven pro-
střednictvím rezerv.

„Návrh je neprofesionální, 
nesystémový, jednorázový a je 
na úkor klientů,“ uvedl před-
seda představenstva Allianz 
pojišťovny Dušan Quis. 

„Pozitivní na návrhu není 
nic,“ dodal člen Národní eko-
nomické rady vlády Vladimír 

Bezděk. Bude to podle něj 
jeden z faktorů, které vyvolají 
zdražení pojistek. Dlouhodo-
bě to bude znamenat dokonce 
daňovou ztrátu státu, protože 
povede vlastníky pojišťo-
ven k úvahám, zda a v jaké 
podobě na českém trhu dále 
podnikat.

Výzva sněmovně 

Asociace pojišťoven se obráti-
la na poslance s výzvou, aby 
ve vládním daňovém balíčku 
změny ve zdanění technic-
kých rezerv pojišťoven od-
mítli. Přijetí návrhu by podle 
ní mělo negativní dopady 
na klienty, stabilitu sektoru 
i jeho budoucí vývoj. /čtk/

Pojišťovny odmítají 
chystané zdanění rezerv

Počet nezaměstnaných ve věku nad 55 let 
(v tisících)

49
45 45

48
41

37
33

22
18

Pramen ČSÚ

2010  2011  2012  2013  2014  2015  2016  2017  2018



Propad cen dřeva 
vyvolaný kůrovcovou 
kalamitou způsobil, že 

státnímu podniku Lesy ČR 
v prvním pololetí klesly mezi-
ročně tržby o jednu miliardu 
korun na 3,68 miliardy korun. 
Hrubý zisk se propadl na  
169 milionů korun z 1,77 mi- 
liardy korun, zhruba tedy 
o devadesát procent. Podniku 
patří téměř polovina lesů 
v zemi a jeho nynější hlavní 
snahou je zvládnout kůrovco-
vou kalamitu.

Růst nákladů 

„Zásadní vliv na hospodář-
ský výsledek má snížení cen 
prodávaného dřeva a prodej 
dříví nižší kvality, což postihlo 

Kůrovec srazil zisk  
Lesů ČR na desetinu

všechny vlastníky lesů. Sou-
časně se zvýšil objem nákladů 
na těžební činnost o 319 mi- 
lionů korun a na pěstební 
činnost o 242 milionů korun,“ 
sdělila mluvčí Lesů ČR Eva 
Jouklová.

Těžbu kůrovcového dřeva 
podnik v prvním pololetí 
zvýšil meziročně o 112 procent 
na 2,87 milionu metrů krych-
lových z 1,35 milionu metrů 
krychlových. V pololetí také 
významně vzrostlo kácení 
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stromů poškozených suchem, 
a to dvojnásobně na 649 tisíc 
metrů krychlových. Celková 
těžba v letošním prvním 
pololetí stoupla o sedmnáct 
procent na 5,59 milionu met-
ru krychlových.

Historický propad 

Kůrovcová kalamita, která 
způsobuje velký přetlak 
dřeva na trhu a jeho zlevňo-
vání, se negativně promítá 
do zisků Lesů ČR již delší 
dobu. Loni se podniku 
kvůli tomu propadl čistý zisk 
na sedmdesát milionů korun 
ze 3,08 miliardy korun v roce 
2017. Byl to nejnižší výsledek 
v novodobé historii podniku. 
/čtk/

Stát dál 
nakupuje 
od Huawei

Technologii potřebnou pro 
rozšíření datové optické 
sítě DWDM dodá minis-
tersvu financí prostřed-
nictvím českého partnera 
Huatech čínská společnost 
Huawei. Díky nejnižší 
nabídnuté ceně zvítězila 
ve veřejném tendru na za-
kázku v hodnotě zhruba 
deset milonů korun. 
Huawei získala i projekt 
ve Státní tiskárně cenin, 
uvedl server Lupa.cz.

Huawei státní tendr vy-
hrála několik měsíců poté, 
co před touto společností 
varoval Národní úřad pro 
kybernetickou a informač-
ní bezpečnost. Minister-
stvo financí uvedlo, že 
s tímto vědomím k zakázce 
přistupovalo a případná 
rizika vyhodnotilo. /čtk/

Hospodaření Lesů ČR (v miliardách korun)
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Čína na podzim 
patrně uvede svoji 
kryptoměnu

Čína by mohla už v listo-
padu zavést vlastní kryp-
toměnu. Informoval o tom 
americký finanční časopis 
Forbes, který se odvolává 
na zdroje obeznámené se 
situací. Podle některých 
analytiků Peking zřejmě 
svůj postup urychlil poté, co 
americká internetová spo-
lečnost Facebook v červnu 
představila plány na vlastní 
digitální měnu s názvem 
libra.

Spotřebitelé začali 
věřit německé 
ekonomice

Pokles spotřebitelské 
důvěry v Německu se 
po třech měsících překva-
pivě zastavil. Vyplývá to 
z výsledků průzkumu, které 
zveřejnil institut GfK. Údaje 
tak naznačují, že německou 
ekonomiku by nadále mohly 
podporovat právě spotřebi-
telské výdaje.

Toyota a Suzuki 
vzájemně nakoupily 
své podíly

Japonští výrobci automo-
bilů Toyota Motor a Suzuki 
Motor se dohodli na kapitá-
lovém propojení. Firmy to 
uvedly ve společné zprávě 
a potvrdily tak dřívější 
informace. Toyota podle do-
hody zaplatí asi 96 miliard 
jenů, přes 21 miliard korun, 
za podíl 4,94 procenta 
v Suzuki. Ta zase nakoupí 
akcie Toyoty za zhruba 
48 miliard jenů, což podle 
dnešní závěrečné ceny akcií 
na burze odpovídá podílu 
0,2 procenta.

Číňané převezmou 
cestovku Thomas Cook

Zadlužená britská cestovní 
kancelář Thomas Cook se 
dohodla s věřiteli, že přijme 
finanční pomoc od čínské 
společnosti Fosun Touri-
sm. Ta na úkor akcionářů 
převezme kontrolu nad 
nejstarší cestovní kanceláří 
na světě. Fosun Tourism 
do podniku vloží 450 mili-
onů liber, asi 12,8 miliardy 
korun, a získá nejméně 
75 procent jeho cestovních 
operací a 25 procent letecké 
divize.

MacBooky nesmějí 
na palubu dalších letů 

V letecké dopravě se šíří 
omezení některých počítačů 
MacBook Pro firmy Apple. 
Vyvolaly je obavy, že se 
jim mohou vznítit baterie. 
Naposledy MacBook Pro 
ze svých letadel vykázala 
aerolinka Qantas. Její rival, 
letecká společnost Virgin 
Australia Holdings, v pon-
dělí zakázal na palubě svých 
letadel rovnou všechny 
notebooky Apple. Evropská 
agentura pro bezpečnost 
letectví před dotyčnými 
modely varovala 1. srpna.

Google utíká 
s výrobou pixelů 
z Číny do Vietnamu

Firma Google přesune výro-
bu svých chytrých telefonů 
Pixel z Číny do Vietnamu. 
Informoval o tom japonský 
web Nikkei Asian Review. 
Americký internetový gigant 
se k tomuto kroku rozhodl 
v době, kdy v Číně roste 
cena práce a vlivem čínsko-
-americké obchodní války se 
zvyšují cla. /čtk/

Krátce

6 | TRHY & ZAHRANIČÍ

Johnson zkouší 
obejít parlament
Britská královna Alžběta II. 
schválila plán vlády Borise 
Johnsona přerušit ve druhém 
zářijovém týdnu zasedání 
parlamentu, a to až do 14. 
října. V prohlášení to ozná-
mil královnin poradní sbor, 
který se včera sešel na zámku 
Balmoral ve Skotsku. Sdělení 
uvádí, že aktuální schůze 
parlamentu skončí mezi 
9. a 12. zářím.

Tento vývoj značně snížil 
počet zasedacích dní před 
aktuálně platným datem 
brexitu, kterým je 31. říjen. 
Odpůrci vládního plánu 
odejít v tomto termínu z Ev-
ropské unie za jakýchkoli 
podmínek tak budou mít 
velmi málo času na to, aby 
do procesu zasáhli. 

Boris Johnson, který včera 
uskutečnil kroky vedoucí 
k tomuto přerušení par-
lamentního zasedání, se 
odvolal na domácí agendu. 
Labouristická opozice John-
sonovo oznámení označila 
za puč proti parlamentu.

Johnson dával opakovaně 
najevo, že země bez jakých-
koli pochybností z evropské-

ho bloku po dvou dřívějších 
odkladech odejde 31. října, ať 
už s dohodou o podmínkách 
tohoto kroku dojednanou 
s Bruselem, nebo bez do-
hody. Parlament je ale proti 
tomuto „divokému brexitu“.

Ministerský předseda 
včera v dopise poslancům 
také oznámil, že vláda začne 
jednat s opozičními strana-
mi o tom, jak v parlamentu 
prosadit novou brexitovou 
dohodu, pokud se ji s EU po-
daří dojednat. Stávající návrh 

dohody britský parlament 
třikrát odmítl.

Šéf labouristů Corbyn 
odsoudil Johnsonův postup 
jako bezohledný. Podle 
něj ohrožuje demokracii, 
a proto se Corbyn pokusí 
příští týden najít legislativní 
způsob, jak přerušení zase-
dání zabránit. Následně chce 
v určitém okamžiku vyvolat 
hlasování o nedůvěře vládě. 
Obdobně se vyjádřila poslan-
kyně Anna Soubryová, která 
stojí v čele pětičlenného 
klubu poslanců složeného 
z bývalých konzervativců 
a labouristů.

Vlivný vládní prounijní 
poslanec Dominic Grieve 
prohlásil, že po Johnsonovu 
kroku zesílila pravděpodob-
nost, že parlament bude 
hlasovat o nedůvěře vládě. 
„Je to pokus vládnout bez 
parlamentu. Je to bezprece-
dentní a myslím, že premiér 
bude litovat,“ dodal s tím, 
že pro poslance, jako je on, 
bude těžké vládu v případ-
ném hlasování o nedůvěře 
podpořit. /čtk/

 Sledujte E15.cz

Labouristická opozice 
Johnsonovo oznámení 
označila za puč proti 
parlamentu.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 28. 8. 2019 Akcie na pražské burze 28. 8. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 111,00   1,83 % 

CETV 106,60   -2,56 % 

ČEZ 510,00   0,20 % 

Erste Bank 750,40   -3,77 % 

Kofola 295,00   -1,01 % 

KB 817,50   0,06 % 

Moneta 74,55   -1,84 % 

O2 CR 211,50   -0,24 % 

Pegas 670,00   0,00 % 

Philip Mor. ČR 13 520,00   -0,59 % 

TMR 830,00 2,47 %

VIG 578,00   -3,10 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

474 840

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,730

Čína 1 3,257

Dánsko 1 3,465

EMU 1 25,845

Chorvatsko 1 3,491

Japonsko 100 22,055

Kanada 1 17,518

Maďarsko 100 7,832

Norsko 1 2,581

Polsko 1 5,891

Rusko 100 34,908

Švédsko 1 2,403

Švýcarsko 1 23,772

Turecko 1 4,022

USA 1 23,322

Velká Británie 1 28,459
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Akcie, měny & názory

Aktuální 
cena akcií 
ČEZ je 
mimo mísu
Při pohledu na současný 
vývoj akcií ČEZ jen kroutím 
hlavou. Oproti začátku roku 
se jejich cena nachází o pět 
procent níže. Započteme-
-li dividendu, jsme zhruba 
na nule. 

Evropský sektor utilit si 
jako celek polepšil o více 
než 14  procent. Přitom ČEZ 
má to nejhorší již za se-
bou. V červnu schválenou 
rekordně nízkou dividendou 
udělal definitivní tečku 
za mnohaletým propadem 
ziskovosti. Ceny německé 
elektřiny s ročním dodá-
ním dosáhly svého minima 
na začátku roku 2016, od té 
doby jsou zhruba 2,5násob-
ně vyšší. Vzhledem k před-
prodejům elektřiny se tento 
vývoj promítá ve výsledcích 
ČEZ s určitým zpožděním. 
Letošní rok je tím prvním, 

kdy by měl být jejich dopad 
výrazněji viditelný. A nejde 
jen o letošek, ale minimálně 
o příštích až pět let. Dividen-
du čekáme v tomto horizon-
tu nad 50 korun na akcii. 
Výhled úctyhodný, ale ceny 
akcií jej nereflektují. 

Příčin může být několik. 
Nejistota ohledně výstavby 
nového jaderného bloku, 
změna vah v globálních 
indexech MSCI v neprospěch 
regionálních akcií nebo 
negativní flow ze strany 

polských institucionálních 
investorů. Dle mého názoru 
první faktor není v současné 
době opodstatněný, přestože 
rozhodnutí vlády bývají 
nevyzpytatelná. 

Ač myšlenka reorganizace 
ČEZ a výstavba bloku firmou 
stoprocentně vlastněnou 
státem v poslední době 
vyšuměla, nelze vyloučit, že 
se opět na stůl v budoucnu 
vrátí, i když se to nyní zdá 
být jen velmi málo pravdě-
podobné. Uvidíme, co při-
nese vyjednávaná smlouva 
mezi ČEZ a státem. Změna 
vah v indexech by již měla 
mít jen slabé dozvuky, a tak 
zůstávají největší neznámou 
výprodeje polských domů. 
Těžko odhadovat, jak silný 
tento protivítr ještě bude 
a kdy začne slábnout. Dle 
nás je ale skutečná hodnota 
akcií ČEZ někde jinde.

Ruské národní aerolin-
ky Aeroflot uvažují 
o vstupu své nízkoná-

kladové letecké společnosti 
Pobeda na burzu. Generální 
ředitel Aeroflotu Vitalij 
Saveljev agentuře Interfax 
řekl, že takzvané IPO by 
mohlo dosáhnout hodnoty 
až 25 procent kapitálu Pobe-
dy. Aktuálně by tak mohlo 
jít o čtvrt miliardy dolarů. 

Vedení o vstupu na bur-
zu zatím nerozhodlo. 
„Na jednom z letošních 
jednání představenstva jsme 
diskutovali o IPO Pobedy, 
ale jenom o její malé části. 
Z mého úhlu pohledu je 
kontraproduktivní vzdát se 
kontroly nad společností,“ 
uvedl Saveljev. „Jako skupi-
na jsme si stanovili cíl v roce 
2023 obsloužit sto milionů 
cestujících. S Pobedou toho 
můžeme dosáhnout, bez ní 
je to nereálné,“ dodal.

Kdy by k IPO mělo dojít, 
Saveljev neupřesnil. „Ne-
mohu sdělit žádné časové 

podrobnosti. Záleží to 
na rozhodnutí představen-
stva, pracujeme na tom,“ 
řekl s tím, že Aeroflot 
na přípravě vstupu Pobedy 
na burzu od začátku roku 
spolupracuje s několika 
ruskými bankami. Šéf aero-
linek ale zároveň nevylou-
čil, že Aeroflot podíl prodá 
strategickému investorovi. 
„Od analytiků slýcháme 
odhady, že hodnota Po-
bedy činí 800 milionů až 
miliardu dolarů,“ upřesnil 
Saveljev.

Pobeda je jedinou ruskou 
nízkonákladovou leteckou 
společností. Aerolinky 
provozují třicet Boeingů 
737, počítají přitom s další 
expanzí flotily. Na podzim 
měla Pobeda získat první 
z patnácti nových letounů 
737 MAX, kvůli jejich od-
stávce nyní firma očekává 
šestiměsíční zpoždění 
dodávek. 

Štěpán BRUNER

Dceřiná firma 
Aeroflotu zamíří 
na burzu

2,6
krát vyšší jsou 
ceny německé 

elektřiny oproti 
roku 2016.

Miroslav 
FRAYER
analytik  
Komerční  
banky

ÚSPĚŠNÝ TESTOVACÍ LET má za sebou prototyp vesmírné lodi Starship společnosti SpaceX. Bě-
hem zhruba jedné minuty se raketa s jedním motorem Raptor dostala do plánované výšky 150 metrů 
a poté se opět snesla k zemi. Šlo o druhý let, kdy nebyl prototyp přivázaný lanem k zemi, při prvním 
se raketa, která by v budoucnu měla sloužit jako hlavní loď pro cesty na Měsíc či Mars, vznesla 
do výšky 20 metrů.
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Japonská automobilka 
Nissan inovovala svůj 
systém autonomní tech-

nologie ProPilot. Ten bude 
s dodatkem 2.0 součástí 
nového vozu Nissan Sky-
line, který hodlá společnost 
příští měsíc uvést na japon-
ský trh. Schopnosti umělé 
inteligence přesně navigo-
vat automobilka demon-
struje na golfovém míčku, 
který nikdy nemine jamku.  

Nový asistenční systém 
využívá dálniční navigaci 
a řízení vozidla bez použí-
vání volantu. U této funkce 
řidičům stačí jen nastavit 
cíl v navigačním systému. 
Po nájezdu na dálnici 
systém nabídne možnost 
poloautomatického řízení. 

To znamená, že systém 
bude aktivní, pokud řidič 
jede stále v jednom daném 
jízdním pruhu, změnu 
pruhu ale bude muset řidič 
provést manuálně. Zároveň 
bude systém sledovat pozor-
nost a reakce řidiče. 

 více E15.cz

Štěpán KULT

Nissan vyvinul 
nového autopilota

https://www.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/aeroflot-chce-poslat-svou-nizkonakladovou-dceru-na-burzu-1361871


Druhý důchodový pilíř  
by dnes nikoho nepřilákal

P roblém reformy penzijního systému, věčné téma české 
politiky, má současné vládě pomoci rozlousknout Komise pro 
spravedlivé důchody. V jejím čele sedí rektorka brněnské 
Mendelovy univerzity a daňová expertka Danuše Nerudová. 
„Důchodový systém je dnes bohužel nástrojem politického 
boje,“ říká.

Martin ČABAN
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 Slýchám mezi 
našimi vrstevníky často 
slova o tom, že my už 
žádný státní důchod 
nedostaneme. Máte 
stejnou zkušenost? 
Ano, nicméně jsem přesvěd-
čena, že ty obavy nejsou 
namístě. 

 Jsou přehnané?
Jsou. Já považuji za velmi 
důležitou důchodovou 
gramotnost. 

 Je ale pravda, že 
vysvětlit na základní 
škole během jedné 
hodiny výpočet 

starobního důchodu je 
dnes úplné sci-fi. 
Ten systém je složitý. V kaž- 
dém případě nyní zvažu-
jeme, že u nás na univer-
zitě vytvoříme kurz, který 
budeme nabízet středním 
školám, aby v rámci občan-
ské nauky proběhly třeba 
dva semináře, kde by se 
studenti dozvěděli základy 
fungování důchodového 
systému. Problém, kterému 
čelíme, je ten, že v naší 
generaci čtyřicátníků si 
spoří na penzi zhruba dva 
lidé ze tří, zatímco v gene-
raci 18letých je to procento 
velmi nízké.

 Stojíte v čele Komise 
pro spravedlivé důchody. 
Co je na českých 
důchodech, které jsou 
i v mezinárodním srovnání 
velmi rovnostářské, 
nespravedlivého? 
Věc má dva rozměry. 
Spravedlnost se týká hlavně 
stávající generace důchodců. 
Generací budoucích důchod-
ců se týká spíše udržitel-
nost, kterou se zabýváme 
také. Pojem spravedlnost je 
chápán především ve vztahu 
k pečujícím osobám. Protože 
jakkoli jsou důchody, jak 
říkáte, rovnostářské, já bych 
to spíš nazvala vysoce soli-

dární, tak nejsou spravedlivé 
ve vztahu k pečujícím oso-
bám. To bylo základní první 
téma, které jsme v komisi 
řešili a teď bychom ho měli 
v září uzavírat. 

 Jak se obecně 
hledá rovnováha 
mezi udržitelností 
a spravedlností 
důchodového systému? 
Ta se samozřejmě hledá 
těžce. Nicméně v rovině spra-
vedlivých důchodů o někte-
rých opatřeních diskutujeme. 
Jde v podstatě o parame-
trické změny systému, ne 
o hlubší koncepční věci – ať 

už jsou to zmíněné důchody 
pečujících osob, vdovské 
a vdovecké důchody, čeká 
nás diskuze o důchodech pro 
lidi z náročných povolání 
a tak dále. Ve druhé rovině, 
kde jde o udržitelnost důcho-
dů, se již bavíme o význam-
ných změnách. Musí přijít 
diskuze o příjmové stránce 
systému. 

 Komise má mandát 
do konce volebního 
období. Jak by měl 
vypadat závěr její práce, 
abyste byla spokojená? 
Práce komise nefunguje tak, 
že bychom teď sbírali data 
a na konci byla nějaká velká 
finální zpráva. Všechny návr-
hy jdou z komise průběžně 
k paní ministryni a ta s nimi 
pracuje dál.

 Je to ten hlavní rozdíl 
proti minulým komisím? 
Hlavní rozdíl je spíš v tom, 
že Česko teď skutečně stojí 
na křižovatce udržitelnosti 
v jakékoli politice – důcho-
dové, daňové, environmen-
tální. A tak jako vznikají 
nejrůznější klimatické 
komise, kladu si otázku, zda 
by Česko nemělo vytvořit 
nějakou stálou platformu 
i pro důchodovou politiku. 
Protože to je věc, která je 
komplexní, měla by být 
nadčasová, a hlavně by měla 
být apolitická.

 
 Chtěla byste vyjmout 

důchodovou politiku 
z pravomoci vlády 
podobně jako politiku 
monetární? 
To ne, tak to nemyslím. Ale 
tak jako Národní rozpočto-
vá rada existuje nezávisle 
na volebním cyklu, mělo by 
něco podobného existovat 
i ve vztahu k důchodovému 
systému. 

 Když už se vaše komise 
na něčem shodne, dá se 
čekat, že takový návrh 
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najde podporu i ve vládě 
a v parlamentu? 
To předpokládám. V první 
fázi paní ministryně závěry 
z komise bere na koaliční 
radu. Pak jdou do vlády, a až 
se přetaví do paragrafované-
ho znění, budou předloženy 
parlamentu.

 
 Často se říká, že 

penzijní reforma v jakékoli 
podobě potřebuje široký 
politický konsenzus, aby 
nedopadla třeba jako ta 
Nečasova v roce 2013. Je 
ale vůbec možné v Česku 
takový konsenzus najít? 
Hledání konsenzu již v komi-
si je velmi důležité. Je úkolem 
předsedajícího formovat 
jednání tak, že z něj něja-
ký konsenzus vzejde. A už 
z úvodního dotazníku, který 
členové komise vyplňovali, 
se ukazuje, že jsou témata, 
na nichž existuje kvalifikova-
ná většinová shoda a která 
mají podporu napříč politic-
kým spektrem.

 
 Ve hře jsou různé 

úpravy stávajícího 
systému, ale zeptám se 
nejdřív obecně: vystačí si 
český důchodový systém 
s pilíři, které má, tedy 
s prvním a třetím, nebo 
potřebuje nějaký nový? 
Když se podíváte na země, 
které provedly důchodovou 
reformu a zaváděly nějaký 
nový pilíř, byly to země, 
které jednak měly velmi 
vysokou důvěru lidí ve stát, 
jednak byla tato reforma širo-
ce přijímána obyvatelstvem. 
V Česku neplatí ani jedno. 

Takže si nedovedu před-
stavit jakýkoli prostor pro to, 
aby se znovu zaváděl druhý 
pilíř. Jako člověk, který si 
v roce 2013 spoření ve dru-
hém pilíři založil, říkám, že 
pokud by stát založil znovu 
druhý pilíř, nedovedu si 
v tuto chvíli představit niko-
ho, kdo by se do něj přihlásil.

 Komise se teď aktuálně 
zabývá třetím pilířem. 
Panuje dost široká shoda 
na tom, že nefunguje. Co 
je na něm špatně? 
Zaprvé – většina účastníků 
stále setrvává v transformo-
vaných fondech. Ty mají 
výnosy, které nedosahují 
ani inflace. Zadruhé – ačkoli 
nedosahují skoro žádných 

výnosů, mají penzijní společ-
nosti zisk kolem 14 procent. 
Ale je toho víc. Účastníků 
třetího pilíře je sice hodně, 
ale málo mezi mladými lidmi. 
Skoro nikdo penzijní připojiš-
tění nechápe jako prostředek 
zajištění na stáří. Jen jako 

prostředek k získání státní 
podpory. Když se podíváte 
na způsob vyplácení pen-
zijního připojištění v době 
dosažení důchodového věku, 
velká většina lidí vybere pení-
ze jednorázově, nepoužívají 
to jako pravidelné přilepšení 
k důchodu. Takže třetí pilíř 
vůbec neplní funkci, kterou 
by plnit měl. Má nízkou míru 
participace v mladé generaci, 
nízkou průměrnou úložku 
a stát to stojí ročně 19 miliard 
korun. 

 To jsou výdaje na státní 
příspěvky plus slevy 
na dani? 
Ano. 

 Jaké změny se dají 
očekávat? 
My jsme na začátku před-
stavili myšlenku státního 
penzijního fondu. Byl by to 
přímý konkurent soukro-
mým penzijním fondům, 
zároveň by byla zachována 
propustnost, takže člověk by 
mohl volně přecházet mezi 
státním fondem a soukromou 
společností. Státní fond by 
garantoval úročení mini-
málně o inflaci při nějaké 
délce trvání smlouvy. Tam by 
vznikl tlak na výnosy. 

Pokud jde o nízkou míru 
participace, já osobně vidím 
jako recept systém, který 
mají v Německu. Při prvním 
vstupu na trh práce se za-
městnanec stává účastníkem 
třetího pilíře, přičemž z něj 
může snadno vystoupit. Vel-
mi to pomáhá uvědomit si, že 

je třeba si na důchod spořit 
a že ta možnost existuje. 

 Jak pravděpodobný je 
podle vás vznik státního 
penzijního fondu? 
Nejsem politik. Nedokážu 
predikovat politický vývoj. 

Nicméně z jednání komise 
vyplynulo, že řada členů to 
viděla jako dobré řešení.

 
 Mají zaměstnavatelé 

očekávat, že po nich 
budete chtít, aby 
povinně přispívali 
zaměstnancům 
do třetího pilíře? 
To je jedna z věcí, kterou 
jsme probírali a dál se jí 
budeme zabývat. Dnes se 
tohoto schématu účastní 
jen každý pátý zaměstnava-
tel. Jejich větší zapojení by 
nebylo od věci a myslím, že 
se bude hodně diskutovat 
především ve vztahu k ná-
ročným povoláním. 

 Pak tu máme první 
pilíř, kde to bude se 
změnami mnohem horší, 
protože to je politické 
minové pole. Co by se 
dalo udělat alespoň 
pro jeho zjednodušení 
a zpřehlednění? 
Musím bohužel konsta-
tovat, že předpokladem 
zjednodušení fungování 
systému je především 
funkční institucionální 
rámec. Strašně fandím 
všemu vládnímu nadšení 
pro inovace, ale upřímně – 
jak můžeme něco inovo-
vat, když máme problém 
s digitalizací standardních 
procesů? 

Česká správa sociálního 
zabezpečení spravuje mi-
liony důchodových účtů. 
Ten systém funguje, ale 
neumožňuje skoro žádnou 

práci s daty. Tuším, že se 
na mě všichni sesypou, ale 
prostě to není digitalizovaný 
informační systém pro  
21. století. Chceme-li nějaké 
koncepční změny, musíme 
se zabývat institucionálním 
rámcem, který by tyto změny 
umožnil provést. 

 Změna IT systémů je 
předmětem rozpočtových 
jednání mezi ministryněmi 
práce a financí. Podle vás 
je to něco, bez čeho se 
nedá hnout dál? 
Určitě. Pokud promýšlím 
nějakou změnu, musím znát 
její dopad. Abych mohla 
simulovat dopad té změny, 
potřebuji relevantní data. 
Současný systém je velmi 
přetížený a je skutečně těžké 
z něj relevantní data získat. 
Mnoho výpočtů se v něm 
dodnes provádí ručně. A ně-
která z „koncepčně správ-
ných“ opatření za stávajícího 
informačního systému prostě 
realizovat nelze. 

 Pro první průběžný 
pilíř je zásadní téma 
příjmů. Jak do něj dostat 
víc peněz, aby vydržel 
nápor demografických 
změn, a současně 
nezvyšovat zdanění 
práce prostým zvýšením 
sociálního pojistného? 
Pro zvýšení sociálního pojist-
ného teď neexistuje žádný 
prostor. České zdanění práce 
je v evropském srovnání 
hodně vysoké. Potřebujeme 
restrukturalizaci daňového 
zatížení obyvatelstva. Dnes 
relativně velmi vysokému 
daňovému zatížení čelí 
nízkopříjmové skupiny 
ve srovnání s těmi vysokopří-
jmovými. 

Dnešní rovná daň v kombi-
naci se sociálním a zdravot-
ním pojištěním prostě není 
spravedlivá. Klíčem je obno-
vení daňové progrese. Nikoli 
zvýšení daňového výběru 
nebo daňového zatížení, ale 
obnovení progrese u sazby 
daně z příjmů. 

 Nedávno jste zmínila 
také progresivní 
korporátní daň. I to je 
jeden z možných nástrojů? 
Ano. Hlavními tahouny 
ekonomického růstu a tvůrci 
80 procent pracovních 
míst na trhu jsou dnes malé 

a střední podniky, kterým 
se neustále zvyšuje admini-
strativní a daňová zátěž. To 
je dáno tím, jak se na trhu 
chovají velké korporace. 
Existují empirické studie, 
které ukazují, že velké or-
ganizace reálně čelí daňové 
sazbě minimálně o třetinu 
nižší než malé a střední pod-
niky. Zavedení progrese nebo 
úlev pro malé a střední firmy 
– to je celkem jedno, ze které 
strany to pojmete – by ulevilo 
tahounům růstu a pomohlo 
by spravedlivě zdanit ty vel-
ké, od nichž se daně prostě 
nedaří vybrat. 

 Ministryně Maláčová 
hodlá po prázdninách 
představit parametrické 
změny systému. Půjde 
primárně o změny třetího 
pilíře? 
To vám nemohu říct. 

 Dá se alespoň obecně 
říct, že změny vycházejí 
z práce komise? 
Ano.

Česko teď skutečně stojí 
na křižovatce udržitelnosti 
v jakékoli politice – důchodové, 
daňové, environmentální.

• Vystudovala obor 
hospodářská politika 
a správa na Provozně 
ekonomické fakultě 
Mendelovy zemědělské 
a lesnické univerzity v Brně. 

• Od září 2007 působí na této 
univerzitě jako vedoucí 
Ústavu účetnictví a daní. 

• Podílela se rovněž na vedení 
fakulty, a to jako proděkanka 
v letech 2009 až 2014. 

• V lednu 2018 ji prezident 
Miloš Zeman jmenoval 
rektorkou Mendelovy 
univerzity v Brně.

• Ve své vědecké práci se 
specializuje na problematiku 
daní a jejich harmonizaci 
s Evropskou unií.

Danuše 
NERUDOVÁ (40)
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Německá 
zkouška  
pro Babiše
Když před pár dny statistici 
potvrdili pokles německé 
ekonomiky, která se ve dru-
hém čtvrtletí propadla o de-
setinu procenta, vyvolalo to 
samozřejmě otázku, jak se to 
podepíše na tuzemském hos-
podářství. Je známo, že česká 
ekonomika je na té německé 
závislá. Zjednodušeně řeče-
no, co se stane tam, stane se 
i tady. Jenže kdy a jak silně, 
zní otázka, na kterou všichni 
chtějí znát odpověď.

Ministerstvo financí už 
reagovalo mírnou korekcí 
odhadu růstu, jenže to jsou 
jen teoretické statistické 
počty, které s realitou ne-
musejí moc souviset. Nikdo 
například nedokáže rele-
vantně odhadnout, jak moc 
se na české výrobě odrazí 
krize automobilové produkce 
v Německu, kam dodává díly 
pětina českého průmyslu. 
Každopádně platí, že pokles 
německé ekonomiky bude 
první vážnější zkouškou vlá-
dy Andreje Babiše i premié-
rova působení v politice.

Doposud nemusel premiér 
Babiš dělat žádnou hospo-
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T jako tradice
Je zajímavé, že nejurputnější 
souboje o předsednictví se svá-
dějí v menších stranách. Na-
posledy se loni zjara fest pobili 
komunisté, když Vojtěch Filip 
jen tak tak uhájil své křeslo 
před Josefem Skálou. Pár mě-
síců před nimi předvedli ostrý 
souboj sociální demokraté 
mezi Janem Hamáčkem a Jiřím 
Zimolou. Jinak už je to ale 
dlouho nuda. ODS pamatuje 
poslední pořádný střet o před-
sednictví v roce 2012 mezi Pe-
trem Nečasem a Ivanem Fuk-
sou. Petr Fiala sfoukl v roce 
2014 své protikandidáty jako 
svíčku v prvním kole, od té 
doby soupeře neměl. V hnutí 

ANO se o vůdci nepochybuje, 
o SPD platí totéž. Piráti jedou 
na vlně úspěchů a přepřahat 
nepotřebují. Starostové vymě-
nili ve svém čele Petra Gazdíka 
za Víta Rakušana rovněž bez 
výstřelu.

Teď se chystá na předsednic-
ký souboj, tuto tradiční disci-
plínu tradičních stran, TOP 09. 
Prozatím jsou v poli Markéta 
Pekarová Adamová a Tomáš 
Czernin, třeba přibudou další. 
Je to zdravé, leč pro stranu 
pohybující se v průzkumech 
kolem pětiprocentní hranice 
současně dost riskantní. Hod-
ně záleží na provedení. Strana, 
jejíž první písmeno v názvu 
znamená „tradice“, by si s tím 
poradit měla.

Tvář dne

Odstavení parlamentu 
by bylo prohřeškem 
proti demokratickému 
procesu. Z ústavního 
hlediska je to  
nehoráznost, řekl 
předseda britského 
parlamentu  
John Bercow. 
str. 6

Komentář Glosa Martina ČABANA

infrastruktury. Je to stejný 
recept, s jakým před dvaceti 
lety přišel Miloš Zeman, kte-
rý tehdy jako premiér říkal: 
Betonovat, asfaltovat, stavět 
byty a pokles nebude. 

Na výstavbu bytů Babišově 
vládě nezbylo. Podobně jako 
na větší investice do výzku-
mu a vývoje, na něž klade 
v novém rozpočtu důraz 
Evropská komise a které by 
Babiš raději vyměnil za pení-
ze na silnice. Jaká tedy bude 
prorůstová strategie moder-
ního Česka 21. století? A jak 
se na ní odrazí proměna 
byznysového větru v celé Ev-
ropě, který se stáčí k ekolo-
gickým investicím a boji proti 
změnám klimatu?

Ochlazení německé eko-
nomiky přijde. Než se starat 
o jeho rozsah, bude lepší při-
pravit rozvojovou strategii, 
která se vyrovná s jakýmkoli 
dopadem, protože bude pev-
ně stát i na českých, nikoli 
jen na německých nohách. 
Politika není jen dotační 
marketing, ale i hospodářská 
vize. Ta politiku Babišovi 
zatím žalostně chybí.

 
Petr 
FISCHER
spolupracovník  
redakce

dářskou politiku. Stačilo 
rozdávat, komu bylo poli-
ticky třeba, ekonomika díky 
konjunktuře u německých 
sousedů rostla sama a státní 
rozpočet poklidně nabýval 
na objemu. To s německou 
recesí skončí a před premié- 
rem a jeho lidmi bude stát 
úkol konečně nějakou poli-
tiku hospodářského vývoje 
vymyslet. Nelze s tím úplně 

otálet. Za dva roky budou 
volby a to už bude německé 
ochlazení naplno cítit i v Čes-
ku. Když už dokonce i komu-
nisté mluví poučeně o nut-
nosti prorůstových opatření, 
která přibrzdí pokles, snad 
to dojde i premiérovi, jehož 
komunisté drží u moci.

Do budoucna si premiér 
hodně slibuje od evropských 
peněz, které chce použít 
na rychlé investice, tedy 
na výstavbu „betonové“ 

Až dosud nemusel 
premiér dělat vůbec 
žádnou hospodářskou 
politiku.
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1. 9. NEDĚLE (10:00–18:30)
11:00 Levon Ter-Ghazaryan – občerstvení na cesty 
 talkshow
12:00  Marko šidLovský – carsharing 

talkshow
13:00  o obLíbených auTech – beseda  

uvádí Martin Vaculík, Svět motorů
14:00  Jan kopecký – jezdec rally
 talkshow
15:00  o bezpečnosTi siLničního  

provozu s peTreM budskýM – beseda 
uvádí Petr Slováček, Svět motorů

16:00  chyTrá auTa – beseda 
uvádí Petr Slováček, Svět motorů

SMíchoVSká náPlaVka
RašínoVo nábřeží

31. 8. SOBOTA (10:00–22:00)
12:00  Jiří Ježek – cyklista, paralympijský vítěz 

talkshow
13:00  andrea kaLivodová – operní pěvkyně 

talkshow
14:00  o TříváLci vW 1.0 Tsi – beseda 

uvádí Martin Vaculík, Svět motorů 
14:30  horsT sieGL a peTr svěcený – o2TV  

s pohárem pro vítěze FoRTuna:ligy 
 talkshow
15:00  JarosLav šiLhavý a 3 čLenové  

foTbaLové reprezenTace  
talkshow

16:00 vLasTiMiL nešeTřiL – vinařství kolby 
 talkshow
16:30 Jan chabr – pražský radní
 beseda o chytrém městě, uvádí David šprincl 
17:15 eLiška podziMková – ilustrátorka 
 talkshow
20:00 MandraGe – koncert

30. 8. PÁTEK (10:00–22:00)
15:00  MirosLav eTzLer – herec 

talkshow 
16:00 chinaski – autogramiáda 
17:00 vLasTiMiL nešeTřiL – vinařství kolby 
 talkshow 
18:00 ze zákuLisí časopisu svěT MoTorů  
 se zbyškeM pechreM
 talkshow se šéfredaktorem
19:00 ÚčasTnice souTěže česká Miss 2019
 talkshow
20:00 ThoM arTWay – koncert
21:00 exkLuzivní prohLídka  
 pražských nápLavek a kobek

29. 8. ČTVRTEK (16:00–22:00)
16:00 oTevření výsTavy
16:10 TaM TaM baTucada – bubenická show
17:00 Jiří suLženko –  kurátor pražských náplavek
 talkshow

19:30 oficiáLní zaháJení výsTavy
 a koncert Mirai 

21:00 exkLuzivní prohLídka  
 pražských nápLavek a kobek

30
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Nejstarší filmový festival světa 
v Benátkách včera zahájil 
76. ročník a po mnoha letech 
na něm má mít výrazné 
zastoupení česká kinemato-
grafie. V hlavní soutěži bude 
o Zlatého lva usilovat nejno-
vější film režiséra Václava 
Marhoula Nabarvené ptáče.

 Už včera, vpředvečer 
oficiálního zahájení přehlídky, 
byla v sekci Benátská klasika 
ve světové premiéře uvedena 

digitálně restaurovaná Extase 
Gustava Machatého. Slavný 
český erotický film se do Be-
nátek vrátil po 85 letech.

V hlavní soutěži se dále 
představí například vesmírné 
drama Ad Astra (Ke hvězdám) 
režiséra Jamese Graye v hlavní 
roli s Bradem Pittem.

Kontroverzní 86letý režisér 
Roman Polanski do soutěže 
poslal své historické drama 
J’accuse (Žaluji) o Dreyfusově 

aféře s Jeanem Dujardinem 
v hlavní roli. Soutěžit bude 
i snímek The Laundromat 
(Prádelna) režiséra Stevena 
Soderbergha, ve kterém hrají 
mimo jiné Meryl Streepová, 
Gary Oldman a Antonio 
Banderas. Uchazečem o cenu 
je také film Marriage Story 
(Příběh manželství) režiséra 
Noaha Baumbacha v hlavní 
roli se Scarlett Johanssonovou 
a s Adamem Driverem.
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Naděje, že by se 
Nabarvené ptáče 
dostalo právě 
do Benátek, tedy 
na jeden ze tří vůbec 
nejprestižnějších 
filmových festivalů 
na světě, mně přišla až 
pošetilá, uvedl režisér 
Václav Marhoul.

Snímek Nabarvené ptáče 
natočený podle světového 
bestselleru Jerzyho Kosinské-
ho znamená první soutěžní 
účast české kinematografie 
na jednom z největších filmo-
vých festivalů po 25 letech.

Zatím posledním českým 
filmem v hlavní soutěži v Be-
nátkách byl v roce 1994 film 
Jiřího Menzela Život a neoby-
čejná dobrodružství vojáka 
Ivana Čonkina. Hlavní ocenění 

v Benátkách získal v roce 1947 
český film Siréna.

„Přiznávám, že jsem v to 
nevěřil. Naděje, že by to moh-
lo vyjít, že by se Nabarvené 
ptáče dostalo právě do Bená-
tek, tedy na jeden ze tří vůbec 
nejprestižnějších filmových 
festivalů na světě, mně přišla 
až pošetilá,“ uvedl již dříve 
Marhoul.

Talent českých filmových 
tvůrců bude letos v Benát-
kách chtít osvědčit i krátký 
animovaný snímek režisérské 
dvojice z FAMU Michaely 
Mihályiové a Davida Štumpfa 
Sh_t Happens. V tematické 
sekci Horizonty, která je 
zaměřena na nové trendy 
kinematografie, bude český 
film soutěžit poprvé.

Zlatého lva za celoživotní 
dílo na letošním meziná-
rodním filmovém festivalu 
v Benátkách dostane španěl-
ský oscarový režisér Pedro Al-
modóvar. Z hereckých hvězd 
letos na ostrov Lido přijedou 
mimo jiné Robert De Niro, 
Brad Pitt, Kristen Stewartová, 
Scarlett Johanssonová nebo 
Catherine Deneuveová. /čtk/

Benátky zpestří 
značná česká účast

Trutnovský hudební 
festival se zřejmě 
přesune do Brna

V Brně by se od příštího 
roku mohl konat nejstarší 
český letní multižánrový 
festival TrutnOff, přezdívaný 
východočeský Woodstock, 
který se v letech 1987 až 2016 
konal v Trutnově. Konání 
festivalu v Brně pod názvem 
TrutnOFF – BrnoON Open Air 

Music Festival odsouhlasili 
brněnští radní. Město zvažuje 
tři místa, kde by se mohl 
konat. Patří mezi ně lokalita 
Anthropos, park Hády nebo 
hrad Veveří. 

Hegerové uspořádají 
narozeninový koncert

Říjnové osmaosmdesátiny 
Hany Hegerové připomene 
vydání jejích starších nahrá-

vek od společnosti Supra-
phon, divadelní představení 
i dva narozeninové koncerty 
ve Fóru Karlín. V prostorách 
upravených do divadelní 
podoby zazpívají 20. a 21. říj- 
na největší hity z jejího 
repertoáru Lucie Bílá, Hana 
Zagorová, Lenka Filipová, 
Jitka Molavcová, Zuzana Kro-
nerová a další, a to v dopro-
vodu skupiny klavíristy Petra 
Maláska.

Mišík vydá nové album

Vladimír Mišík natočil nové 
album s názvem Jednou tě 
potkám, které vyjde 20. zá- 
ří. Obsahuje 14 písní, které 
jsou životní zpovědí legendy 
české scény. Nahrávka vznikla 
ve spolupráci s kapelou Blue 
Shadows Petra Ostrouchova. 
Poprvé od debutu vydaného 
před 43 lety nahrával Mišík bez 
domovské kapely Etc... /čtk/

Krátce

NABARVENÉ PTÁČE. V hlavní soutěži benátského filmového festivalu se o cenu po pětadvaceti letech uchází další český film, 
Nabarvené ptáče režiséra Václava Marhoula.



TAKOVÉ KRÁSNÉ ŠATY
(horor/komedie/drama, Velká 
Británie, 118 minut)
Režie a scénář: Peter 
Strickland
Hrají: Marianne Jean-
-Baptisteová, Hayley 
Squiresová, Leo Bill, 
Gwendoline Christieová
Hodnocení: 70 %
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sejdeme se na Ladronce

S chutí a přáteli

VSTUP
ZDARMA

ČASOPIS F.O.O.D. VÁS 
ZVE NA JIŽ 9. ROČNÍK 

GASTRONOMICKÉHO FESTIVALU

PRAHA 1. 9. 2019
PARK LADRONKA

V RÁMCI CELODENNÍHO
PROGRAMU SE MŮŽETE TĚŠIT NA:

KUCHAŘSKÉ SHOW • PIKNIKOVÉ KOŠE PLNÉ DOBROT
• STÁNKY S PRODUKTY ČESKÝCH KULINÁŘŮ A FARMÁŘŮ 

• CHILL OUT ZÓNU • TOMBOLU O ZAJÍMAVÉ CENY
 •  VELKÝ DĚTSKÝ KOUTEK

®
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Britský režisér a scenári-
sta Peter Strickland se 
prosadil svým druhým 

filmem Berberian Sound 
Studio, dobovým psycholo-
gickým portrétem zvukaře 
béčkových italských hororů 
zvaných giallo.

Od té doby má pověst 
odborníka na divné artové 
hororové vzpomínky na 
70. léta. Jeho filmy ovšem 
žánr hororů daleko přesa-
hují. První z nich, který se 
dostal do české distribuce, 
Pestrobarvec petrklíčový, 
stylově zkoumal na lesbickém 
dramatu pravidla milostného 
vztahu.

Novinka Takové krásné 
šaty, která vstupuje do čes-
kých kin v září a na premiéře 
10. 9. ji v pražském Bio Oko 
uvede sám režisér, zase víc 
než děs nabízí surrealisticky 
zábavný obraz fetišismu.

A to přesto že ony titulní, 
krásné červené šaty jsou také 
iracionální vraždící nástroj. 
Hlavní hrdinka první a silnější 
poloviny snímku Sheila si je 
koupí jako odměnu za své 
frustrace z dominance svých 
nadřízených v práci i přítelky-
ně svého syna doma.

Prodávají je v divném ob-
chodním domě, který působí 
jako sídlo čarodějnického 

spolku, jenž se po zavíračce 
oddává bizarním erotickým 
potěšením.

Celá atmosféra snímku se 
pohybuje v moderně archaic-
kém bezčasí, podivně nehyb-
né době, která hypnotizuje 
svými repeticemi, znepoko-
jivou hudbou, barvami a dů-
razem na textury. A místními 
hrdiny jsou nešťastní lidé, 
které z neuspokojivého cyklu 
jejich života dokáže dostat jen 
náhodná smrt.

Takové krásné šaty ský-
tají vizuálně emoční zážitek 
vtahující svou originální ná-
ladou, zvukem a specifickým 
a vysoce stylovým a promyš-
leným vzhledem více než běž-
ný film založený na zápletce. 
Ani na satiru o konzumerismu 
ale řídký děj nevystačí.  

Iva PŘIVŘELOVÁ 
Autorka je spolupracovnicí 
redakce

Hypnotické 
vzývání 
euforie
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SMRTELNÁ KRÁSA. Rudé šaty si ve snímku Petera Stricklanda  
většina jejich majitelů oblékne jen jednou. 
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Hrdina socialistického věku

Jenom kvůli tomu, že na lon-
dýnské olympiádě získal dvě 
medaile, ho v armádě nezača-
li šetřit. Naopak, spíš se zdá-
lo, že mu v jeho vojenském 
režimu přitvrdili.

Aby nezpychl? Tolik 
o něj pečovali? Celou zimu 
1948/1949 strávil podle 
rozkazu v pětiměsíčním 
kursu důstojníků tankového 
vojska. Nejlepší vytrvalecký 
běžec na světě, který svých 
výsledků dosáhl každoden-
ním tréninkem, znovu přišel 
o možnost trénovat.

Stačil si chvatně zaběhat 
párkrát týdně po polních ces-
tách; o nějakém soustavném 
tréninku v té době nemohlo 
být řeči, vrátil se k němu až 
na jaře 1949.

Přijetí u Gottwalda

Čas od času mu dopřáli 
oficiální pocty, jaké se teď 
začínaly nosit. V březnu 1949 
se jako nejvýznamnější člen 
delegace československých 
sportovců zúčastnil na Hradě 
přijetí u prezidenta Gottwal-
da a dalších prominentů.

Noviny potom otiskly 
Emilovu chválu sjednocené 
socialistické tělovýchovy, 
která vede k masovému 
rozšíření sportu a jež také 
špičkovým závodníkům, jako 
je on, umožňuje dosahovat 
výsledků, o jakých by se jim 

jinak ani nesnilo. Ve chvíli, 
kdy mluvil, uplynula od pře-
vratu příliš krátká doba na to, 
aby bylo možné tyto věci 
posuzovat.

Ale od „tváře“ režimu se 
podobné projevy loajality 
vyžadovaly víc než od jiných; 
koneckonců sám Emil se jimi 

Zátopkovy slávy 
se po roce 1948 
zmocnil někdo 
jiný než národ, 
a sice režim. 
A ten také 
obsadil všechny 
cesty, jimiž lidé 
mohli o svém 
idolu získávat 
informace.

pro budoucnost zavazoval 
nejvíc.

Začali ho vysílat na akce 
určené k propagaci režimu. 
V květnu 1949 se jako po-
slední běžec zúčastnil štafety 
k IX. sjezdu KSČ a přinesl ji 
symbolicky až do Sjezdového 
paláce v Praze, kde ji předal 
prezidentu Gottwaldovi.

Inspirace pro 
„stachanovské“ závazky

Své plány, jaké v tom kterém 
roce získá medaile nebo 
jaké rekordy pokoří, začal 
oznamovat veřejně, zpravidla 
ke konci kalendářního roku, 
a povzbuzoval tím i další lidi 
k uzavírání závazků: dělníci 
v různých továrnách na něho 
reagovali tím, že se zavazovali 
k překročení plánu, k tomu, 
že odpracují mimořádné 
směny atd.

Když v roce 1951 překonal 
najednou dva světové rekor-
dy, v „dvacítce“ a hodinovce, 
dosáhly asi údernické výkony 
svého maxima: dělníci 
z továrny obráběcích strojů 
v Čelákovicích tehdy tvrdili 
novinám, že při zvláštní 

zátopkovské směně dosáhli 
průměrného výkonu 210 pro- 
cent – a někteří údajně až 
600 procent pracovní normy.

Osmadvacátého října 1949, 
nikoli při příležitosti oslavy 
založení republiky, které 
se v tom roce neslavilo, ale 
na počest takzvaného Dne 
znárodnění připadajícího 
na stejný den, Emil vyběhl 
pro změnu od sovětského 
tanku umístěného na pomní-
ku v Praze na Smíchově jako 
první běžec štafety českoslo-
vensko-sovětského přátelství.

Ta pak v následujících 
devíti dnech za velké 
pozornosti médií proběhla 
celou zemí až k hranicím se 
Sovětským svazem – takže 6. 
listopadu, v předvečer oslav 
říjnové revoluce, mohl opět 
Emil Zátopek předat štafetu 
ve východoslovenských So-
brancích do rukou vedoucího 
sovětské delegace generála 
Kovpaka, dvojnásobného 
hrdiny Sovětského svazu.

Ukradená sláva

Byl rozdíl být idolem před ro-
kem 1948 a po něm. Idol patří 

národu, běhá kvůli lidem. Ale 
Zátopkovy slávy se po roce 
1948 zmocnil někdo jiný než 
národ, a sice režim – a ten 
také obsadil všechny cesty, 
jimiž lidé mohli o svém idolu 
získávat informace.

Národ po válce a po všech 
katastrofách, jimiž v souvis-
losti s válkou prošel, potře-
boval nové hrdiny, nenade-
kretované politicky shora, ale 
takové, které by sám přijal 
a uznával. Emil nepochybně 
byl takovým hrdinou. Lidé ho 
milovali bez rozdílu politické 
příslušnosti dokonce i potom, 
co se režim zmocnil části 
jeho slávy a začal ji vydávat 
za slávu vlastní.

A tak Emila, olympijského 
vítěze a světového rekordma-
na, kterému bylo v té době už 
sedmadvacet let, v listopadu 
1949 navlékli do modré košile 
člena svazu mládeže a poslali 
na šestitýdenní školení z mar-
xismu do Ústřední politické 
školy ČSM v Klecanech 
u Prahy.

Byl vybrán do padesátky 
mladých mužů a žen, kteří se 
tímto způsobem měli zařadit 
mezi elitu komunistické 
mládeže.
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Pavel Kosatík: Emil Běžec

O dětství v početné 
rodině, mládí 
v baťovském 
Zlíně, době, kdy 
se rodil běžecký 
sport, soupeřích, 
armádě i politice. 
Ale především 
o běhání pojed- 
nává životopis 
fenomenálního 
běžce Emila 
Zátopka.

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
knihu Pavla Kosatíka EMIL 
BĚŽEC vydanou pod značkou 
Universum.

O KNIZE
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PŘED DĚLNÍKY. Emil Zátopek se v rámci své slávy po zisku zlatých medailí na olympiádách v Londýně 
a Helsinkách objevoval na řadě akcí určených pro propagaci nového, socialistického režimu – jako 
například v srpnu 1952 na „mírovém sportovním odpoledni“ na Vítkovickém stadionu v Ostravě.
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Mezinárodní logistický gigant 
GEFCO s třemi stovkami pobo-
ček po celém světě má se silniční 
dopravou letité zkušenosti. Firma 
začínala v roce 1949 jako přepravce 
hotových vozů ve Francii, postupně 
ale expandovala nejen geografi cky, 
ale i mimo oblast automobilové-
ho průmyslu. Ten ale i dnes hraje 
v klientském portfoliu klíčovou roli. 
GEFCO v Česku zajišťuje jak mezi-
národní přepravu hotových vozů, 
tak i jejich distribuci z kolínského 
skladu k českým dealerům a zhruba 
polovina těchto přeprav je realizová-
na právě po silnici. 

Auta a díly pro automotive ale 
nejsou jediné, co GEFCO přepravuje. 
„Už pět let se úspěšně věnujeme 
diverzifi kaci klientského portfolia. 
Vozíme také stavební materiál, 
oděvy, léky, pivo nebo třeba hrač-
ky,“ uvádí rozmanitý výčet Bogdan 
Ionita. A každá z těch oblastí má svá 
specifi ka – ve sféře stavebnictví se 
GEFCO zařadilo mezi tři prověřené 

I doprava podléhá  trendům. 
Silnice ale hraje dlouhodobě prim
Silniční přeprava, byť má někdy příchuť té 
obyčejné, nezajímavé a špinavé byla, je a bude 
základem nákladní dopravy. „I když se snažíme 
o optimalizaci nákladů, nebo minimalizaci 
uhlíkové stopy, jen malé procento zboží je 
možné přepravit od nakládky do cílové destinace 
úplně bez silnice,“ otvírá téma silniční přepravy 
a trendů v této oblasti Bogdan Ionita, ředitel 
pozemní přepravy společnosti GEFCO.

Fo
to

 G
ef

co
 2

x

dodavatele společnosti Sipral, pro 
níž realizuje pravidelné pozemní 
přepravy skleněných fasád z výrob-
ního závodu u Prahy do Velké Britá-
nie. „Je to velká výzva. Doručujeme 
přímo do centra Londýna, do místa 
developerského projektu, kde není 
prostoru nazbyt. Proto musí dodáv-
ky respektovat přesný časový har-
monogram, aby mohly být skleněné 
fasádní moduly vyloženy, a zároveň 
neblokovaly další činnosti stavby,“ 
popisuje Ionita a doplňuje, že pro 
českého výrobce zajistili přepravu 
fasádních modulů také pro dánskou 
spalovnu odpadů v Kodani nebo 
univerzitní kampus v Manchesteru. 

Přepravy GEFCO zajišťuje také 
pro oděvní průmysl různých úrovní. 
Dokáže dopravit haute couture 
na ramínkách, ale podepsán je také 
pod importem a rozvážkou konfek-
ce francouzských značek Camaieu 
a Celio do českých obchodních 
domů. I zde hraje velkou roli čas 
dodávky- do obchodů je nutné 

zavážet v brzkých ranních a pozd-
ních večerních hodinách a že to 
GEFCO umí, potvrzuje také český 
výrobce společenských her a hraček 
Dino Toys, pro něhož GEFCO řeší 
distribuci z výroby v Mnichově Hra-
dišti do obchodů v Česku, ale také 
exportní toky na Slovensko.

PO SILNICI V CHLADU
Speciální oblastí je přeprava hu-
mánních farmaceutik a výrobků 
péče o zdraví, které vyžadují přesně 
defi novanou teplotu po celou dobu 
přepravy. „V teplotních režimech 
realizujeme přepravu v rámci České 
republiky, ale po silnici dopravuje-
me také léčiva z českých výrobních 
podniků třeba do distribučních skla-
dů v sousedním Polsku,“ komen-
tuje toky léků Bogdan Ionita s tím, 
že zásilky umí v případě potřeby 
v teplotních režimech také sklado-
vat a samozřejmostí je pak záznam 
o teplotách v průběhu přepravy či 
dokonce informace o případných 
otřesech. Na silniční přepravu 
farmaceutik získalo GEFCO také cer-
tifi kát GDP, který potvrzuje vysoký 
standard přeprav zboží v teplotních 
režimech.

OPTIMALIZACE TOKŮ 
A INOVACE V SILNIČNÍ 
DOPRAVĚ
GEFCO svým zákazníkům ale 
nenabízí jen pozemní dopravu 
a skladování. Součástí služeb je 

také optimalizace logistických 
toků. Samozřejmostí je pravidelná 
revize nákladů na dopravu, fi rma 
ale disponuje také softwarem, který 
synchronizuje pravidelné přepravy 
v různých směrech na celoevropské 
úrovni a navrhuje možné zapojení 
přeprav „do kolečka“. Takové vytí-
žení zpětných toků, resp. eliminace 
nevytížených jízd šetří klientům 
nemalé náklady a nejde opominout 
ani ekologický aspekt. Díky dlouho-
dobé práci se ale optimalizace daří 
a poměr mezi exportem a importem 
je cca 60:40.

Software na vytváření transport-
ních plánů není jedinou inovací, 
kterou GEFCO v silniční přepravě 
implementuje. Aktuálně totiž vyvíjí 
aplikaci Vision Plus, díky které mají 
všechna GPS zařízení v nákladních 
vozech přímé napojení do sledovací-
ho systému společnosti a klienti tak 
mohou trackovat přesnou polohu 
svých zásilek v reálném čase. 

URGENTNÍ PŘEPRAVY 
NA DENNÍM POŘÁDKU
Ačkoli je aktuálně vyvíjen tlak 
na širší využití železniční přepravy 
z důvodu minimalizace uhlíkové 
stopy, bez silnice se prostě doprava 
v Česku ani v Evropě neobejde. 
GEFCO silniční dopravou týdně 
přepraví 3 500 sběrných zásilek 
a 1 900 celovozových. Pro dopravu 
mezi depy v Praze a Brně využívá 
vysokokapacitní Giga Liner, který 
přepraví o 50 % větší objem než 
klasický kamion. Flotila náklad-
ních vozů je ale široká, přepravu 
z distribučních skladů do obchodů 
musí naopak zajišťovat menší 
užitková vozidla a celá fl otila 
je k dispozici také pro urgentní 
přepravy, které společnost nabízí 
pod názvem GEFCO Special. Tým 
specialistů je zákazníkům k dispo-
zici nepřetržitě 24/7/365, do ho-
diny zákazníkovi posílá návrh 
řešení a po odsouhlasení spouští 
akci. Svou centrálu mají urgentní 
plánované i neplánované přepravy 
GEFCO ve francouzských Métách. 
Tamní tým zastřešuje časově kri-
tické mezinárodní transporty a je 
k ruce lokálním týmům jednotli-
vých zemí, pokud potřebují. GEF-
CO prostě jde dopředu i v pozemní 
dopravě, aby bylo o krok vpředu 
před konkurencí.
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RUSOVÉ  
V OBLACÍCH. 
Součástí 
mezinárodního 
leteckého 
a kosmického salonu 
MAKS-2019, který 
se do prvního září 
koná v ruském městě 
Žukovskij, byla i show 
leteckého týmu Ruští 
rytíři. Své dovednosti 
předváděli 
ve víceúčelových 
bojových letounech 
Suchoj Su-30SM.
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Z Rejžkova deníčku

Ne že by nebylo o čem psát. 
Třeba o pádu komunistické 
učitelky Marty Semelové, 
která byla odvolána ze čtyř 
školských rad kvůli nesku-
tečným výrokům o Miladě 
Horákové a obhajobě srpnové 
okupace. Soudruh soudružce 
oči nevyklove, takže se jí trap-
ně pokoušel zastávat i první 
místopředseda KSČM Petr 
Šimůnek. Nebo o úlevě, že 
máme konečně po třech měsí-
cích nového ministra kultury. 
Mám dnes ale jiné téma.

Konečně jsem navštívil 
poslední komediální drama 

Quentina Tarantina Tenkrát 
v Hollywoodu, které od pre-
miéry vidělo v Česku už skoro 
242 tisíc diváků. Pan režisér 
už nebude jiný. Zase předvádí 
spojování ústředních fiktiv-
ních postav se skutečnými 
lidmi, a především s vraždou 
herečky Sharon Tate sektou 
Charlese Mansona. Znovu 
svůj snímek přesytil narážka-
mi a odkazy a v nepřehled-
ném zástupu postav se jeden 
ztrácí. 

Některé scény se ale Taran-
tinovi fakt povedly. Jako ta, 
v níž Sharon Tate v podání 

krásné a talentované Aus-
tralanky Margot Robbie jde 
do biografu na film, v němž 
hraje, a dojímá se sama nad 

sebou. Nebo nepopsatelné 
souboje s plamenometem. Či 
rozhovor o knihách osmileté 
Julie Butters s Leonardem 
DiCapriem v pauze před natá-
čením. Unikl mi naopak smysl 
bojové pasáže s Brucem Lee.

Vytýkám zdejším recenzen-
tům, že upřeli pozornost jen 
na superhvězdy v hlavních 
rolích Leonarda DiCapria 
a Brada Pitta, byť přitaká-
vám, že jsou výborní. Málo si 
ale všimli, že pozoruhodné 
výkony ve vedlejších rolích 
předvedli veteráni jako 79letý 
Al Pacino coby herecký agent, 

a dokonce o čtyři roky starší 
Bruce Dern v úloze slepého 
farmáře. Nebo že tu poslední 
hereckou příležitost před 
březnovou smrtí na mrtvici 
dostal 52letý Luke Perry, slav-
ný Dylan ze seriálu Beverly 
Hills 90210.

Tak příště pro změnu třeba 
o tom Lubomíru Zaorálkovi.

Tenkrát podle Semelové a Tarantina

 
Jan 
REJŽEK
kritik 
a publicista

Pan režisér už 
nebude jiný. Znovu 
svůj snímek přesytil 
narážkami a odkazy 
a v nepřehledném 
zástupu postav se 
jeden ztrácí.
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